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SARAJEVO - Predsjedatelj Vijeća 
ministara BiH Nikola Špirić uputio je 
građanima BiH čestitku u povodu 9. 
svibnja - Dana pobjede nad fašizmom 
i Dana Europe.
“Dan pobjede nad fašizmom prilika je 
da se svi zajedno prisjetimo žrtava 
antifašističke borbe. Ovaj datum nas 
također nagoni da iznova razmišljamo 
o značaju uspjeha naroda svijeta da 

od globalne prijetnje spase čitavu 
civilizaciju”, kaže Špirić. On je naveo 
da antifašistički podvizi nikada ne 
smiju biti zaboravljeni i da zahvaljujući 
njima današnje generacije svoju 
budućnost mogu izgrađivati na istin-
skim vrijednostima slobode, jednako-
sti, tolerancije i zajedničkog života, 
kao i drugi slobodoljubivi narodi 
Europe i svijeta.

Nikola Špirić

Podvizi  
antifašista 
ne smiju biti 
zaboravljeni

Zahvaljujući njima današnje generacije svoju budućnost 
mogu izgrađivati na istinskim vrijednostima slobode

193
U prvom kvartalu ove godine u 
Republici Srpskoj je prodano 
193.469 kubnih metara raznih 
šumskih sortimenata, što je za 
0,3 posto više nego u istom 
razdoblju prošle godine, podaci 
su Zavoda za statistiku RS-a.

Dnevni list u posjetu glavnom sjedištu i Vrhovnom zapovjedništvu vojnih snaga NATO-a

NATO je preozbiljna 
priča za dnevnu politiku

Piše: Predrag Zvijerac• 
dogadjaji@dnevni-list.ba• 

BRUXELLES – Sada je 
ključni trenutak za Bosnu 
i Hercegovinu. Uvjetno smo 
primljeni u Akcijski plan za 
članstvo (MAP) u NATO-u, 
a svima i u Europi i u svij -
etu jasno je kako je stabili-
zacija BiH preduvjet za 
stabilizaciju cijelog zapad-
nog Balkana. To nije i neće 
biti nimalo jednostavno jer 
BiH na plećima nosi poli-
tičke, ekonomske i etničke 
probleme uz kolektivno sje-
ćanje na prethodni krvavi 
rat, ali svi u Bruxellesu na -
daju se kako će ljudi u BiH 
uz našu svesrdnu po  moć i 
to prevladati, zajednička je 
ocjena koju nam je iznijelo 
više diplomata i vojnih duž-
nosnika NATO-a tijekom 
našeg posjeta glavnom 
sjedištu i Vrhovnom zapo-
vjedništvu vojnih snaga 
NATO-a u Bruxellesu.

Američko uvjetovanje
Ulazak u MAP za našu 

zemlju nije bio nimalo jed-
nostavan. Ne samo u našoj 
zemlji, nego i u cijeloj regiji 
može se čuti razmišljanje 

kako NATO (i Europska 
unija) imaju nekakav “tajni 
plan” kako za BiH, tako i za 
cijeli zapadni Balkan. 
“Iako bi možda čak bilo i 
dobro da je to stvarnost, 
plan za zapadni Balkan i 
Bosnu i Hercegovinu ne 
postoji; to nije neki jedin-
stveni dokument koji će, 
eto, donijeti održivu stabil-
nost za zapadni Balkan”, 
kazao nam je jedan dobro 
obaviješteni diplomatski 
izvor iz NATO-a, koji je 
inzistirao na anonimnosti. 
Štoviše, u međunarodnoj 
zajednici, NATO-u i EU-u 
postoje itekako različita 
mišljenja o tome kakve ko -
rake treba pružiti prema 
BiH te kakve korake sama 
BiH treba napraviti. Poslje-
d nji primjer upravo je sa  s -
tanak u Tallinnu, kada je 
BiH dobila pozivnicu za 
MAP, kada su se na jednoj 
strani našle zemlje predvo-
đene Turskom, Hrvatskom 
i Slovenijom, a na drugoj 
strani zemlje na čelu sa – 
SAD-om. “Dos lovno do 
po  sljednje minute nije bilo 
sigurno hoće li BiH dobiti 
MAP. Amerikanci su bili 
pr  otiv. Američka državna 

tajnica Hillary Clinton 
imala je spreman govor u 
kojemu za BiH nije bilo 
mjesta. Onda je odložila taj 
govor sa strane i rekla ‘uvj-
etno DA’ za vašu zemlju”, 
naglašava nam jedan diplo-
mat. A uvjet je raspodjela 
državne, odnosno upisiva-
nje vojne imovine na razini 
BiH i to je, manje-više, 
“am  erički uvjet”. U Tallin-
 nu je teško postignut kom-
promis, a sada se od bh. 
vlasti, prije svega entitet-
skih, a najviše onih u Banjoj 
Luci očekuje da također 
nađu kompromis po tom 
uvjetu.

Dnevna politika  
nema utjecaja

Od vlasti u našoj zemlji 
se danas mnogo više oče-
kuje. Primjerice, prošle 
godine, kada smo bili u 
posjetu sjedištu NATO-a, 
jasno nam je rečeno kako 
je našoj zemlji više puta 
“sugerirano” da odloži apli-
kaciju za MAP, što je bila 
prije svega politička odluka 
i nije imala nikakve veze sa 
samim reformama Oruža-
nih snaga BiH. Ove godine 
je prevagnuo stav, prije 

svega Turske, Hrvatske, 
Slo  venije o “održavanju 
tempa u regiji”, pomaci koji 
su napravljeni u BiH po 
pitanju uništavanja oružja 
te sudjelovanje u ISAF 
misiji u Afganistanu, gdje 
imamo deset časnika i pri-
premamo slanje još jedne 
vojne jedinice koja će, 
napomenimo, sudjelovati u 
sklopu danskog kontin-
genta. 

Najvažnije je, pak, da 
naše vlasti najdalje do ru -
jna pokažu da u BiH postoji 
“institucionalni kapacitet” 
i koliko se on može iskori-
stiti na primjeru upisivanja 
vlasništva nad vojnom imo-
vinom, koja mora biti na 
razini države. “Ni brojka 
‘69’ vojnih objekata ne 
mora sama po sebi biti 
toliko važna koliko je važno 
‘pokazati spremnost i spo-
sobnost donošenja odluka’. 
Nemate toliku stratešku 
slobodu, ali ako kažete da 
imate cilj, trebate ga se 
držati”, kazao nam je jasno 
i glasno jedan diplomatski 
izvor iz NATO-a, koji je 
inzistirao na anonimnosti.
MAP prije svega podrazu-
mijeva da se bh. vlasti 

dogovore koje reforme žele 
i da to jasno kažu u jednom 
dokumentu, uz konzulta-
cije s partnerima iz NA -
TO-a. 

Strateški cilj BiH
MAP uključuje dem-

okraciju, vladavinu prava, 
sustav donošenja odluka… 
kao instrument prilagođa-
vanja modelu koji je pri-
hvatljiv za NATO. Kako 
nam je kazao Nikola Rado-
vanović, šef misije BiH pri 
NATO-u, naša zemlja se 
naprosto mora prilagoditi 
modelu koji se pokazao 
uspješnom u razvoju svi-
jeta. “Kroz MAP, zapravo, 
pokazujemo kako smo 
spremni ‘braniti’ stan-
darde, prije svih pitanja 
prava vlasništva i tržišne 
ekonomije. Pogled na BiH 
je za one koji su dobro 
informirani isti. Što se nas 
samih tiče, NATO je preoz-
biljna priča za ‘dnevnu 
politiku’. NATO kao stra-
teški cilj je nešto što je 
zapisano u našim zako-
nima i dnevna politika i 
neke izjave nemaju nika-
kvog izravnog utjecaja”, 
ističe Radovanović.

Dnevna politika i prediz-
borne izjave pojedinaca 
nemaju utjecaja na 
članstvo u NATO-u kao 
strateškom cilju BiH, pa 
se upisivanje vojne 
imovine na razini države 
u Bruxellesu smatra 
gotovom stvari

Što se nas samih tiče, NATO 
je preozbiljna priča za 
‘dnevnu politiku’. NATO 
kao strateški cilj je nešto 
što je zapisano u našim 
zakonima i dnevna politika 
i neke izjave nemaju 
nikakvog izravnog utje-
caja, ističe Radovanović.

Grupa sveučilišnih 
profesora, studenata i 
novinara u posjetu 
sjedištu NATO-a

Nikola 
Radovanović, 
šef misije BiH 
pri NATO-u

Geostrateški interes 
Rusije nije Balkan 
Što se tiče same politike NATO-a 
prema zapadnom Balkanu, ona se 
u skladu s tadašnjom situacijom 
mijenjala, pa smo tako od “opera-
tivne faze” došli do “integracijske”. 
Iako se u medijima u regiji ponekad 
čuju razmišljanja kako smo, prije 
svega Srbija, u zoni ruskih interesa, 
u NATO-u nas uvjeravaju kako se u 
razgovorima u Vijeću NATO-Rusija, 
zapadni Balkan “ni ne spominje”. 
“Rusija na zapadnom Balkanu u 
geopolitičkom smislu nema nika-
kav strateški interes”, naglašava 
nam sugovornik iz tog vijeća. U 
prijevodu, Rusija nema apsolutno 
ništa protiv da cijeli zapadni Bal-
kan, uključujući i Srbiju (!), uđe u 
NATO. 

Ni brojka ‘69’ vojnih 
objekata ne mora 
biti toliko važna 
koliko je važno 
‘pokazati spremnost 
i sposobnost donoše-
nja odluka’, kazao 
nam je jedan diplo-
matski izvor

Na pitanju vojne 
imovine pokazujemo 
kredibilitet
Najvažnije je, pak, da naše vlasti 
najdalje do rujna pokažu da u BiH 
postoji “institucionalni kapacitet” 
i koliko se on može iskoristiti na 
primjeru upisivanja vlasništva nad 
vojnom imovinom, koja mora biti 
na razini države. Dva su scenarija. 
Prvi je da se ona tretira kao dio 
cjelokupne državne imovine i to bi 
moglo biti jako sporo, čime se MAP 
odlaže. Drugi je da se 69 “perspek-
tivnih” lokacija izuzme iz popisa 
cjelokupne državne imovine i tu 
postoji i mogućnost da se neki od 
njih čak kasnije prenesu i na enti-
tete kada postanu “neperspek-
tivne”, što se prije svega odnosi na 
pitanje skladišta zaostalog naoru-
žanja koje se mora uništiti. Trećeg 
scenarija nema.


